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متن پرسش

سلام علیکم-قبلا از شما در مورد آیاتی سوال کردم که مانند دقت در نحوه خلقت شتر یا نحوه هدایت

آبهای زیر زمینی و مانند آن که در قرآن کم نیستند و معلوم است که اهمیت زیادی دارد و نمیتوان به

سادگی از آن رد شد وقتی جای جای قرآن عزیز ما را به دقت در نحوه خلقت میخواند یک مطلب

بزرگی در آن نهفته است که شما فرمودید این آیات برای اثبات نبوت است در صورتیکه شما اگر به

حدیث شریف مفضل دقت کنید مساله مشابهی را پیدا میکنید یعنی امام معصوم در این حدیث

شریف بصورت تفصیلی عجایب خلقت را آنهم به جزات بیان فرموده که شباهت زیادی به ایات قرآن

در نحوه و جزات خلقت دارد ولی هدف امام ع اثبات نبوت نبوده بلکه هدف ریشه دار کردن توحید

است به نظر بنده در این آیات و همچنین حدیث شریف مفضل خواسته اند بگویند یک شعور خاص و

ماورا قوانین فیزیکی در عالم جاریست و میخواهند انسانها از طریق پی بردن به این شعور کم کم خود

را از یک ذهن مادی نگر و فیزیکی آزاد کنند و بفهمند حتی در ظاهر قوانین عالم و ظاهر این حرکت

مادی نیز آیات خداوند متعال پیداست واین ارتباط مستقیم و جدی با نبوت ندارد هرچند نبوت را هم

میتوان با کمک این موضوع بهتر اثبات کرد .چرا امام معصوم اینهمه وقت گذاشته اند و توحید مفضل

را عنایت فرموده اند یا خداوند متعال اینهمه در قران دعوت جدی به دقت در آفرینش کرده مثلا دقت

در غذا دقت در خلقت شتر و..... برای این است که همین چیزها دور وبر انسان را گرفته نمیشود

چشمها را بست و ارتباط گرفت اتفاقا باید چشم ها باز باشند و لابلای همین ظاهر دنیا خدا را ناظر و

حاضر دید به نظر من این آیات ارتباط جدی با بحث نبوت ندارد لطفا راهنمایی بفرماد اثبات نبوت

که اینهمه تکرار نمیخواهد ولی بیرون کشیدن انسانها از نگاه صرفا فیزیکی بدلیل تماس طولانی با

موجودات عالم و زندگی در دنیای مادی نیاز به تکرار و تمرین دارد.

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: عنایت داشته باشید فضایی که قرآن به صحنه آمده با چهچیزی روبهروست

و فضایی که حضرت صادق«علیهالسلام» آن حدیث را به مفضل میفرمایند چه فضایی است. مشرکین

حجاز مشکلی به نام خالقیت خدا نداشتند، حتی علامه طباطبایی«رحمةااللهعلیه» در تفسیر شریف خود

تا آنجا پیش میروند که هیچ آیهای را دلیل بر وجود خدا تفسیر نمیکنند چون مشکل مشرکین حجاز

نبوت رسول خدا«صلواتااللهعلیهوآله» بوده و اگر این موضوع که حکایت از ربوبیت حضرت حق دارد

برای آنها و برای بشریت حل میشد صراط مستقیم الهی که همان شریعت است را میپذیرفتند ولی



در زمان امام صادق«علیهالسلام» با منکرینی مثل ابن ابیالعوجاعها و ابن مقفعها روبهروئیم در حدّی

که جناب مفضل با ابنابیالعوجاع درگیر میشود، حالا حضرت صادق«علیهالسلام» باید شبههی اینها

را برطرف کنند. بنده فکر میکنم عزیزان باید متوجه تفاوت نظر بین ربوبیت حضرت حق و خالقیت او

بشوند. چیزی که امروز نیز ما نیاز داریم. موفق باشید


